
Zwermpuzzel Zwermen 
Sommige stukjes van de zwermpuzzel van meneer 
Zoet vind ik niet zo duidelijk. Hij stelt in Bijen 8(1): 9- 
10(1999), in zijn 'Treinreis', dat in de zwerm hoofd- 
zakelijk jonge bijen zitten die zich nog niet hebben 
georienteerd op hun ouderlijk huis. Als bij mij een volk 
met een geknipte moer gaat zwermen, zijn alle bijen 
binnen een half uur weer op de kast terug. Of  worden 
de jonge bijen weer teruggelokt door de oudere die 
we1 weten waar ze vandaan kwamen? Als je in een 
zwermlustig volk de afgekomen zwerm weer op zijn 
kast terugstort, heb je binnen de korste keren weer 
een zwerm (door die reservoirbijen?). Als je in een 
zwermlustig volk de oude moer er afhaalt en je zet er 
een nieuwe jonge moer op en je zorgt dat er geen 

178 doppen meer zijn, is ineens het zwermen over. Waar - zijn nu ineens die zwermlustige reservoirbijen 
gebleven? 
KO Visser, Nijverdal 

Reactie op: 'Zwerrnpuzzel'. 
Uw vraag valt in drie delen uiteen. Op het eerste en 
tweede deel geeft u zelf al het antwoord. De nog niet 
georienteerde jonge bijen vliegen op de juiste woning 
aan door de daar massaal stertselende oudere bijen, 
en bij het terugstorten van een zwerm in dezelfde 
woning zorgen de resewoirbijen ervoor dat binnen de 
kortste keren opnieuw wordt gezwermd. In het derde 
deel van uw vraag worden de oude koningin en alle 
doppen uit het zwermlustige volk verwijderd. Direct 
daarna krijgt dit volk een nieuwe koningin en zie, het 
zwermen is over. 'Waar zijn nu ineens de zwermlustige 
reservoirbijen?' De indruk zou kunnen ontstaan dat de 
zwermneiging over is omdat er een nieuwe koningin in 
het volk is geplaatst. In dit stadium van het zwerm- 
proces is de koningin echter onderdeel van de zwerm 
en heeft ze geen enkele sturende functie. Voordat de 
nieuwe koningin wordt ingevoerd zijn alle doppen 
gebroken. Normaal gesproken zal een volk pas zwer- 
men als de eerste doppen (bijna) zijn gesloten, er is 
dus een aantal dagen respijt. Het verdwijnen van de 
zwermneiging in die paar dagen kan alleen zijn 
veroorzaakt doordat de resewoirbijen op de een of 
andere manier weer aan de voedselcommunicatie zijn 
gaan deelnemen en feromonen van de koningin hen 
hebben bereikt. Een aanpak met meer kans op succes 
is de volgende. Verwijder alle doppen na het weg- 
nemen van de oude koningin, herhaal dit na 8 dagen. 
Het volk is nu absoluut moerloos. Wacht nu een aantal 
dagen en voer pas dan de nieuwe koningin in. 
KO Zoet, TerscheNing 

Reactie op het artikel van Wilfred Muis uit Epe, over 
'Zwermen scheppen of zwermen vangen'? in Bijen 
8(3): 85 (1999). 
Ten eerste heb ik veel bezwaren tegen het laten 
zwerrnen van bijenvolken. Dit is gemakkelijk te voor- 
komen door de koningin te knippen. Als de jonge 
koningin op bruidsvlucht is geweest en goed aan de 
leg, dan is het volk nog niet groot en is ze gemakkelijk 
te vinden om te knippen en te merken. Je hebt er 
naderhand veel plezier van dat ze gemerkt is (gemak- 
kelijk te vinden in de kast) en geknipt (geen zwermen 
die wegvliegen en overlast veroorzaken). Ook is het 
belangrijk, maar dat schrijft Wilfred ook, dat men aan 
zwermverhindering doet. 
Ten tweede vind ik het voorstel van Wilfred, over dat 
iedere imker in zijn of haar bijenhal, een of meerdere 
lege kasten voorzien van oude raten en met de vlieg- 
planten geopend neer moet zetten niet verstandig. 
Als je zwermen schept of vangt dan weet men vaak 
niet de herkomst van deze volken. Met alle risico's die 
men daarbij kan oplopen (daarbij denk ik het eerste 
aan Amerikaans vuilbroed (AVB)), niet alleen voor 
jezelf maar ook voor je collega-imkers. Het beste zou 
zijn als we zwermen van onbekende herkornst in een 
emmer vangen en deze af zwavelen (deze emmer 
daarna alleen gebruiken om volken af te zwavelen en 
niet voor andere doeleinden). Dit is erg hard, zelf heb 
ik afgelopen jaar dit tweemaal gedaan en dat is echt 
geen pretje. Maar dit is nog altijd beter dan dat je 
geconfronteerd wordt met AVB of andere ziekten. 
Verder wens ik iedereen een zwermvrij jaar toe. 
Frans Warmerdam, Berlicum 

Haal de imkers over de streep 
Geen oproep voor een hulpactie waarin wij Neder- 
landers zo sterk zijn. 56 miljoen ophalen voor de 
vluchtelingen van Kosovo. Geen probleem. Eens- 
gezindheid alom. Dan denk je bij jezelf: 'die eens- 
gezindheid moet dan toch ook bij de 5 irnkerorgani- 
saties aanwezig zijn'. Maar nee hoor, vergeet het maar. 
Sinds kort ben ik aangesloten op de zoemlijst van de 
VBBN (met dank aan Henk Noppe!). Hierin is een 
discussie op gang gekornen over een federatie of 
fusie onder het motto: 'vijf is te veel'. Ook in het blad 
Bijen is dit thema aangekaart door 0.a. Mari van lersel. 
Lees je vewolgens de verslagen van de diverse 
jaarvergaderingen van de, zeg maar kleine bondjes, 
dan wordt genoemde schrijver genadeloos onderuit- 
gehaald door 0.a. zijn eigen hoofdbestuur. Je 
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verwacht dan daarbij een duidelijke motivatie. Maar 
nee, verder dan een autoritair NEE komt men niet. 
Ook mijn eigen HB stelt in hetzelfde blad van april 
1999 dat een fusie 'niet bespreekbaar' is en 'publi- 
caties daarover in Bijen zijn ongewenst'. Dan denk ik: 
'Hoezo niet bespreekbaar? Zijn wij als leden daarover 
geraadpleegd? Nee dus. Bepaalt het HB het beleid of 
zijn het de leden? Heb ik iets gemist? Heeft er een 
discussie met de ledenvergadering plaatsgevonden? 
Ook niet. Zou een 'volksraadpleging' niet op zijn 
plaats zijn geweest alvorens tot zulke uitspraken te 

A 

komen. 
In diezelfde verslagen lees je dat de bestuursfuncties 
in de kleine bonden nog nauwelijks ingevuld kunnen 

? 
worden. Er kan bij bestuursfuncties kennelijk niet meer 
worden geselecteerd op kwaliteit, kennis of visie. 
Gevolg: achteruitgang van de bestuurskwaliteit, verlies 
aan daadkracht en besluiteloosheid alom. De bestuur- 
ders behartigen, zo lijkt het, andere belangen en niet 
meer dat van de imkerij in het algemeen. Het lijken de 
laatste stuiptrekkingen van een generatie bestuurders 
die kennelijk niet in de gaten hebben dat ze een bij 
voorbaat verloren wedstrijd spelen. Erger nog. Met 
hun halsstarrige houding zetten zij zichzelf 'buiten 
spel' en benadelen daarmee de belangen van hun 
eigen leden. Het zou zelfs zo kunnen zijn dat de 
grootste organisatie haar eigen koers gaat varen, uit 
de Bedrijfsraad stapt, en zich niet langer laat afrem- 
men door de kleintjes. Zij kunnen immers op eigen 
benen staan. Een oplossing zou zijn dat afdelingen 
van kleine bondjes zich gaan aansluiten bij de VBBN. 
Ellenlange fusiebesprekingen zijn dan niet meer nodig. 
Dan krijg je een soort 'Schaap en Dam' effect en 
volgen er ongetwijfeld meer. Wie zet de eerste stap? 
Ik kijk ook we1 eens met jaloerse blik naar woord- 
voerders van 'De Vlinderstichting' of 'Das en Boom'. 
Zij hebben Ben centraal aanspreekpunt en iemand die 
namens de hele club spreekt. Dat zou toch ook voor 
een grote bijenorganisatie mogelijk moeten zijn. Nu 
praat iedereen voor zichzelf en heeft een andere 
mening. Daar wordt door de overheid of gespreks- 
partners handig ge(mis)bruik van gemaakt. 
De voordelen van een grote sterke organisatie zijn 
algemeen bekend: vooral op het gebied van kader- 
vorming, onderwijs, koninginnenteelt, onderzoek, 
voorlichting en PR. De kennis is aanwezig, de man- 
kracht is aanwezig, de middelen zijn aanwezig, alleen 
de WIL ontbreekt nog. Drie simpele letters. 
De vraag of een bond of federatie de juiste vorm is 
laat ik open. Als het maar tot een samenwerking lijdt 
met hetzelfde doel: Ben organisatie. Laat het dan niet 
als naam 'Bedrijfsraad voor de imkerij' gaan heten. 

Dat kiinkt als een raad van bestuur van een Multi- 
national. Nee, simpelweg 'Nederlandse imkersfede- 
ratie' of 'Nederlandse Vereniging van Bijenhouden'. 
Het nieuwe millennium is in aantocht. Laten we met 
zijn allen afspreken dat we alle tegenstellingen en 
vooroordelen ten opzichte van elkaar in deze eeuw 
achterlaten en het nieuwe millennium eensgezind 
binnenstappen als Ben organisatie. Alle neuzen in 
dezelfde richting, eigen belang ondergeschikt maken 
aan het algemeen belang en laten zien waarin wij als 
Nederlands volk groot zijn. De gehele imkerij zou dat 
ten goede komen. De kleine nadelen werken we 
gezamenlijk weg. Maar, zoals een bekende imker in 
1994 al schreef: 'De zaak is te belangrijk om alleen 
aan de besturen over te laten!'. En zo is het. 
Bob de Graaf, Stein 
(Nog) lid van de Bond van Bijenhouders van de LLTB 
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